

ISSN 0205-9606 (Print)  
ISSN 2713-041X (Online)

# ВОПРОСЫ ИСТОРИИ ЕСТЕСТВО- ЗНАНИЯ И ТЕХНИКИ



VOPROSY ISTORII ESTESTVOZNANIIA I TEKHNIKI  
[STUDIES IN THE HISTORY OF SCIENCE AND TECHNOLOGY]

Том 45

№ 1

2024



НАУКА

— 1727 —

## СОДЕРЖАНИЕ

### Из истории естествознания

- А. А. Федотова, Е. Ю. Жарова.** Гельминтологические исследования зубров Беловежской пуши в конце XIX – начале XX в. .... 9
- И. А. Ермацанс, Ю. Л. Болотский, И. Ю. Болотский.** Динозавры из каменоломни: история первых исследований динозавров Амурской области (1949–1951) ..... 41

### Из истории техники

- Ю. В. Кузьмин.** Фазы развития техники на примере эволюции силовых установок самолетов ..... 58

### Исторические обзоры

- С. Ю. Масликов.** Наблюдения солнечных затмений в России: между летописями и первыми научными экспедициями (XVIII–XIX вв.) ... 79

### Материалы к биографиям ученых и инженеров

- Т. П. Филиппова.** К истории российско-шведской экспедиции по градусным измерениям на архипелаге Шпицберген (1899–1901): анализ научного наследия академика Ф. Н. Чернышева ..... 98
- С. А. Симакова.** «Награждений не получал»: по страницам биографии репрессированного ученого Г. Л. Стадникова (1880–1973) ..... 114

### Источники по истории науки и техники

- В. В. Слискова.** «Работы по приспособлению здания ведутся уже ровно год»: инфраструктурное обеспечение Государственного института народного здравоохранения в 1919–1920 гг. .... 131

### Институты и музеи

- А. С. Коляда, С. А. Берсенева, Н. В. Репш, А. Н. Белов.** Горнотаежная станция ДВО РАН: первые шаги старейшего академического учреждения на Дальнем Востоке России ..... 145
- Т. Ю. Феклова.** «Наблюдения прекращены по случаю уступки Аляски»: магнитно-метеорологическая обсерватория Санкт-Петербургской академии наук в Ситхе (Аляска) ..... 158

**Книжное обозрение**

- В. М. Савенкова, Н. А. Озерова.** *Постников А. В.* Географические исследования и картографирование Польши в процессе создания «Топографической карты Царства Польского» (1818–1843 гг.). М.: Паулсен, 2021. 216 с. ISBN 978-5-98797-314-1 ..... 175
- Т. В. Богатова.** *Смолеговский А. М., Харитонов А. Н.* Краткая история открытия и изучения трансурановых элементов. М.: ЛЕНАНД, 2022. 152 с. ISBN 978-5-9710-9463-0 ..... 184

**Коротко о книгах** ..... 188

**Научная жизнь**

- А. А. Печенкин.** Конференция «Два дня истории и эпистемологии обоснования квантовой механики» ..... 191
- Е. В. Еремкин, Н. А. Капустникова.** Выставка в Доме Российского исторического общества, посвященная истории гражданской авиации ..... 201
- Н. А. Биленко, П. А. Захарчук.** IX Научная школа молодых ученых ИИЕТ РАН «Индустриальные города: научное и техническое наследие» ..... 205
- А. Ю. Скрыдлов.** Научные чтения «Традиции и новые подходы в изучении истории Академии наук (к 300-летию Российской академии наук)» ..... 210

**Коротко о событиях** ..... 214

## CONTENTS

### From the History of Science

- A. A. Fedotova, E. Yu. Zharova.** Helminthological Studies of Białowieża Bison in the Late 19<sup>th</sup> – Early 20<sup>th</sup> Century ..... 9
- I. A. Ermatsans, Yu. L. Bolotsky, I. Yu. Bolotsky.** Dinosaurs from the Quarry: A History of the First Studies of Dinosaurs in the Amur Region (1949–1951) ..... 41

### From the History of Technology

- Yu. V. Kuzmin.** Technology Development Phases, as Exemplified by the Evolution of Aircraft Power Plants ..... 58

### Historical Reviews

- S. Yu. Maslikov.** Observations of Solar Eclipses in Russia: Between the Chronicles and the First Scientific Expeditions (18<sup>th</sup> – 19<sup>th</sup> Centuries) ..... 79

### Materials for the Biographies of Scientists and Engineers

- T. P. Filippova.** Towards the History of the Russian-Swedish Grade Measurement Expedition in the Svalbard Archipelago (1899–1901): An Analysis of the Scientific Legacy of Academician F. N. Chernyshev ..... 98
- S. A. Simakova.** “Received No Awards”: From the Pages of the Biography of a Repressed Scientist, G. L. Stadnikov (1880–1973) ..... 114

### Sources for the History of Science and Technology

- V. V. Sliskova.** “The Works on the Renovation of the Building Has Been Underway for Exactly a Year Now”: Provision of Infrastructure for the State Institute of Public Health in 1919–1920 ..... 131

### Institutions and Museums

- A. S. Kolyada, S. A. Berseneva, N. V. Repsh, A. N. Belov.** Gornotayozhnaya Station of the Far Eastern Branch of the Russian Academy of Sciences: The First Steps of the Oldest Academy’s Institution in Russia’s Far East ..... 145

<b>T. Yu. Feklova.</b> “Observations Stopped on the Occasion of the Cession of Alaska”: St. Petersburg Academy of Sciences’ Magnetic and Meteorological Observatory in Sitka (Alaska) .....	158
---	-----

**Book Reviews**

<i>Postnikov, A. V.</i> Geographical Exploration and Mapping of Poland in the Process of Creation of “A Topographic Map of the Tsardom of Poland” (1818–1843) (Moscow, 2021), ISBN 978-5-98797-314-1, reviewed by <b>V. M. Savenkova, N. A. Ozerova</b> .....	175
---	-----

<i>Smolegovskii, A. M., Kharitonova, A. N.</i> A Brief History of the Discovery and Studies of Transuranium Elements (Moscow, 2021), ISBN 978-5-9710-9463-0, reviewed by <b>T. V. Bogatova</b> .....	184
--	-----

<b>Books in Brief</b> .....	188
-----------------------------	-----

**Academic Life**

<b>A. A. Pechenkin.</b> Conference “Two Days of History and Epistemology of the Foundations of Quantum Mechanics” .....	191
---	-----

<b>E. V. Eremkin, N. A. Kapustnikova.</b> An Exhibition in the House of the Russian Historical Society Devoted to the History of Civil Aviation .....	201
---	-----

<b>N. A. Bilenko, P. A. Zakharchuk.</b> 9 <sup>th</sup> IHST RAS Scientific School for Young Scientists “Industrial Cities: Scientific and Technical Legacy” .....	205
--	-----

<b>A. Yu. Skrydlov.</b> Scientific Readings “Traditions and New Approaches in the Study of the History of the Academy of Sciences (In Commemoration of the Tercentenary of the Russian Academy of Sciences)” .....	210
--	-----

<b>Events in Brief</b> .....	214
------------------------------	-----